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Аннотация Согласно Стратегии развития туризма в Российской Федерации на период до 2035 г., 
обеспечение необходимого разнообразия форм и видов туризма является одной из 
важных и актуальных задач. В основу данного исследования положено представление о 
природных туристских аттракторах (ПТА) – объектах природного происхождения, 
обладающих относительно высокой эстетической привлекательностью или значимостью 
для людей в качестве места отдыха или кратковременного посещения. Цель статьи – 
выявить характер распределения ПТА по регионам России по общедоступным 
геопространственным базам данных и оценить сильные и слабые стороны применения 
подобного подхода. В результате исследования на основе обработки 
геопространственной базы данных OSM предложена классификация природных 
туристских аттракторов с указанием типовых объектов каждого класса; выявлены 
регионы-лидеры и аутсайдеры по числу аттракторов, проведена группировка регионов 
по потенциалу ПТА. Всего в РФ выделено106 тыс. природных аттракторов, образующих 
пять классов. В абсолютных значениях количество аттракторов в регионах страны 
колеблется: от 12 381 (Краснодарский край) до 77 (Республика Калмыкия) при среднем и 
медианном значениях для субъекта 1 443 и 907 ПТА соответственно. В число субъектов-
лидеров по числу ПТА входят Краснодарский край, Республика Алтай и Республика 
Крым. По преобладанию того или иного класса аттракторов регионы страны образуют 
пять групп, наиболее многочисленны субъекты с преобладанием в структуре ПТА 
геолого-геоморфологических аттракторов и водотоков и водоемов суши. 

Abstract 

(summary) 

According to the Strategy of Tourism Development in the Russian Federation for the period up 
to 2035, ensuring the necessary diversity of forms and types of tourism is one of the important 
opportunities to accelerate its development and increase its role in the socio-economic 
development of the country. This study is based on the idea of natural tourist attractions (NTA) 
- objects of natural origin that have a relatively high aesthetic appeal or significance for people 
as a place of rest or short-term visit. This work aims to identify the distribution of natural tourist 
attractors in Russia according to available geospatial databases, and to assess the 
advantages and disadvantages of such approach. As a result, we classified on the processing 
of the OSM geospatial database natural tourist attractors with the indication of typical objects 
of each class; defined the distribution of the total number of attractors by the subjects of the 
Russian Federation; and grouped regions according to the potential of attractors of a similar 
structure. In total, 106 thousand natural attractors have been allocated in the Russian 
Federation, forming five classes. In absolute values, the number of attractors in the regions of 
the country ranges from 12381 (Krasnodar Krai) to 77 (Republic of Kalmykia) with average and 
median values for the subject of 1443 and 907 PTAs, respectively. Among the leading subjects 
in the number of PTAs are the Krasnodar Territory, the Altai Republic and the Republic of 
Crimea. According to the predominance of one or another class of attractors, the regions of the 
country form five groups, the most numerous are the subjects with a predominance in the 
structure of the PTA class of geological and geomorphological attractors and watercourses 
and land water bodies. 
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